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	摘要(中)	以過硼酸鈉或過氧化氫可以氧化一級苯胺縮合為對稱性偶氮苯的化合物，對-乙醯胺基苯胺、對-硝基苯胺及2-羥基-4-硝基苯胺所合成出來的雙乙醯胺基及雙硝基的偶氮苯類化合物經水解或還原成對位雙胺基偶氮苯化合物，如此可以替代致癌性的聯苯二胺作為多偶氮染料的中間體。


合成的雙胺基偶氮苯在酸性下以亞硝酸鈉使雙胺基重氮化，偶合G酸及苯酚形成兩邊非對稱性的三偶氮染料，以取代已被禁用的C.I. Direct Red 39 及C.I. Acid Red 114。另取4,4’-雙胺基二苯
	摘要(英)	Using sodium perborate or hydrogen peroxide to oxidize the primary amine to corresponding azo compounds . The azo compounds formed by p-acetaminoaniline、p-nitroaniline or 2-hydroxy-4-nitroaniline can be hydrolyzed or reduced to 4,4’-diaminoazobenzene compounds . These diamine compounds can replace the carcinogenic compounds (i.e. Benzidine or its symmetric derivatives) to be some new dye intermediates.


The 4,4’-diaminoazobenzene compounds can be formed to diazonium solution , then coupled with G acid and phenol . The produced dye can replace the carcinogenic dyes such as C.I. Direct Red 39 and C.I. Acid Red 114 . In order to compare the properties of the new dye , taking other 4,4’-diamine compounds (i.e. 4,4’-diamino-diphenylsulfone and 4,4’-diamino-diphenylether) to be dye intermediates and also coupling with G acid and phenol .Furthermore , we couple with double G acid or double phenol to see the differences with these new dyes.


We also synthesize some mono azo compounds of G acid to distinguish from these bisazo or trisazo compounds of G acid and compare the differences of the maximum absorption wave length of these compounds.
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